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Vážení spoluobčané,
v minulém čísle Nivnických novin jsem slíbil plán investic, tak jej 
předkládám včetně informací k  fi nančnímu stavu v  obecní po-
kladně.

Jak si vede naše obec? 

Myslím si, že můžeme být spokojeni. Kapitálové výnosy, smyslupl-
né a plánovité hospodaření nám umožňují další investice a opra-
vy. Co způsobila pandemie a opatření? Rok 2020 - pokles příjmů 
mínus 4 mil.Kč z daní, rok 2021 avizováno opět pokles cca 5 mil. 
mínus z daní.
A jak skončil rok 2020?  Obec ukončila rok 2020 s přebytkem 30 
mil.Kč!!!  A vzpomeňme, v roce 2020 se hodně postavilo a opravilo 
- Beseda, parkovací plochy, zahájena průmyslová zóna, opraveny 
kabiny, opraveny místní komunikace i  kanalizace, dostavba ul. 
Sluneční, cyklostezka na Suchou Loz a další. Vše, co bylo uděláno, 
bylo zveřejněno ve vánočním čísle NN a musíte uznat, obec opět 
poskočila, zvelebujeme, investujeme, opravujeme a hlavně dobře 
hospodaříme.   

SLOVO STAROSTY
Plán oprav a investic na rok 2021 schválený Zastupitelstvem 

obce Nivnice dne 9.12.2020 

• výstavba bydlení pro seniory – zahájeno, dokončení 8/2021 
• výstavba ZTV Kluka IV. – inženýrské sítě nové průmyslové zóny 

- probíhá dokončení 7/2021
• ZTV Sluneční – dostavba inženýrských sítí – jen reklamace 

a dodělávky   
• zahrada MŠ – úpravy a  instalace herních prvků – dotace 2,5 

mil.Kč - už se to připravuje 
• ZŠ a MŠ opravy a havárie – velká rekonstrukce všech objektů 

školy je plánována v objemu více než 30mil.Kč s využitím do-
tace v roce 2022, v těchto dnech se doplňuje a reviduje projekt 
včetně žádosti o dotaci na Ministerstvo školství

• rekonstrukce kaple „Hůrka“ – etapovitě, je v přípravě a v soula-
du s požadavky památkového i stavebního úřadu  

• rekonstrukce komunikace ul. K Vodojemu – podána dotace
• revitalizace zeleně v  intravilánu obce – bude realizováno na 

podzim z dotace
• výstavba urnové zdi na hřbitově – prvních 30 schránek již na 

jaře 2021
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• projekty a studie – zadány jsou ty, které jsou potřebné a nutné 
pro možné dotace

• údržba větrolamů – je v  jednání a  bude opět realizováno 
v souladu s komplexními pozemkovými úpravami i s využitím 
dotací

• zpevnění a  zprůchodnění cesty propojky ul. Podohradí a  ul. 
Brodská - léto 2021

• revitalizace rybníka u Hložova mostu - dotace podzim 2021
• realizace výsadby nových větrolamů (26 ha) podzim 2021,
 dotace přidělena
• realizace rybníka Hůrka v závislosti na dotaci podzim 2021
• realizace LBC Hůrka v závislosti na dotaci podzim 2021

Další plánované opravy a investice v závislosti na fi nančních 

možnostech obce:

• elektrifi kace kaple Nejsvětější Trojice
• rekonstrukce ul. Vinohradská
• úprava prostoru před poštou a OÚ 
• výsadba stromořadí Hůrka  
• opravy Nadační dům 
• přístavba klubovny pro SDH

Co nás trápí?

• stav komunikace ul. Čupy, nutné je provedení přepojení ka-
nalizačních přípojek do nové kanalizace, tohle je na občanech 
této ulice – blokuje to rekonstrukci komunikace, která je již 
jedna z nejhorších v obci

• obdobně vyzývám občany k  vytváření parkování v  předza-
hrádkách, aby neblokovali průjezdy ulicemi především pro 
záchranné složky, popeláře, údržbu atd. (nejkritičtější je ul. 
K Vodojemu, stále častěji ul. Podohradí a další) 

• odpady – sběrný dvůr Hůrka - chceme poskytovat občanům 
tuto službu, ale nemůže být zneužívána. Správce nemá šanci 
uhlídat třídění a dokážeme naplnit za 3 hodiny 6 kontejnerů!  
Za každou tunu, například směsného odpadu v  kontejneru, 
platí obec 3.200,- Kč!!! Za kontejner s  plastem 2.200,- Kč/1 
tuna. Platí zákaz vývozu fi rmám a podnikatelům!  Zastáváme 
názor lépe vyšší náklady než mít nepořádek v  okolí Nivnice, 
jak se stávalo v minulosti.   

• překladiště Hoštáky – náklady na likvidaci bioodpadu stále na-
růstají, skládka stavební suti je určena pro drobné opravy pro 
obecní účely, ale ne pro celé demolice apod. Vyvážení kontej-
nery jen po dohodě a zaplacení poplatku! Výkopová zemina 
sem nepatří!

• veřejné osvětlení – horní konec - nadzemní vedení, zkraty a vý-
padky při větrném počasí, dolní konec - probíjení a  výpadky 
v zemním vedení, odstraňujeme, večer běháme, zapínáme…

• trápí nás i stavitelé, spíše jejich dodavatelé, někdy i zemědělci 
se znečišťováním ulice Podohradí a „pivní cesty“ - komuniku-
jeme, zemědělci uklízejí a  přispívají na čištění obce, ale se sta-
viteli je to horší, ale stavby se fi nalizují, tak snad bude líp 

• psí hovínka – připomínám: hovínka patří do sáčků a do košů! - 
to by bylo fajn   

V přípravě jsou výběrová řízení, projekty, žádosti o dotace a další. 
Údržba obce se snaží i přes proměnlivé počasí reagovat a odklízet. 
Zájmem vedení obce i zaměstnanců obce je udržovat a opravovat 
cesty i majetek a snad se to i daří.    

Pandemie

Promiňte mi nemalé zamyšlení, ale tento příspěvek plyne z mno-
ha reakcí a  kladné odezvy od občanů na zveřejněné příspěvky 
v minulém čísle Nivnických novin. Proto i v tomto čísle poskytuji 
několik informací, které nám naše media neposkytují nebo blo-
kují.
Smutná, deprimující doba trvá. Vláda a jejich opatření s námi třís-
ká ode zdi ke zdi. Nařizují opatření, která nefungují, děti bez škol, 
kamarádů a sportu, mládež po večerech bloumá a nudí se, mnozí 
rodiče jsou vyšťavení a unavení, starší občané ve strachu většinou 
doma uzavření. Zákazy zpěvu a pohybu (větrání povoleno), zavře-
né obchody, restaurace, hotely, sportoviště, horské areály, zákazy 
činností podnikatelům i  všech kulturních akcí. Prostě neveselo. 
Do toho jednostranné informace a trvá stresující mediální masáž 
a snad jen slepý nevnímá chaotické činy našich vládních předsta-
vitelů. Nechci nic bagatelizovat a beru skutečné onemocnění Co-
videm opravdu vážně, ale dovolím si sdílet několik postřehů, které 
se z medií nedozvíme: 
• Počty nemocných na Covid: jsou počty osob s pozitivním an-

tigenním testem, který má vysokou chybovost (20%), z těch-
to osob pozitivních je značná část po druhém testu PCR ne-
gativních a  dle ofi ciálních informací je 80% pozitivních jen 
s mírnými příznaky a léčí se sami. V Nivnici prošlo od počátku 
pandemie, tj. od února 2020, již více než 400 osob (data posky-
tuje Ústav zdravotnických statistik a informací ve spolupráci se 
SMS všem starostům).   

• Počty zemřelých na Covid: i kdyby byl zemřelý jen jeden člo-
věk, je to smutné a můžeme soucítit, ale považuji za skandální 
a  účelové strašit celý národ číslem 18.000 zemřelých na Co-
vid. Nebo s Covidem? Když veřejně Ministr zdravotnictví Blat-
ný prohlásí, že na Covid je jich jen část, ale do této statistiky 
počítá i zemřelé s Covidem po autohavárich apod. A pak tyto 
informace veřejně dementují, kde je tedy pravda? 

• Přeplněné nemocnice: i  zde se objevují rozporuplné infor-
mace, z médií nás informují nemocnice jsou přeplněné, a pak 
hejtman nebo ředitel nemocnice tyto informace napravují. 
Vyčerpaný nemocniční personál je problém, jejich práce je ne-
ocenitelná a obětavá a nevidíme žádné návrhy řešení.

• Krematoria v naší zemi nestíhají: to byl další depresivní a tres-
tuhodný zásek do našich pocitů a  atmosféry. A  všichni jsme 
pak viděli v mediích, že to byl jen výkřik lokálního starého kre-
matoria na severu Moravy.

• A poslední fakt - veřejné prohlášení ministra Blatného: „V Čes-

ku nemáme jediný případ chřipky!“ 

Proč to všechno píšu?? Abych uklidnil starší občany, pozor ne-
chci zlehčovat onemocnění, ale chci poskytnout i jiné informace, 
než jen ty zastrašující. Osobně doporučuji nedívat se na zprávy, 
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na ty ledové tváře, na ta čísla, která si prezentují, jak se jim to 
hodí!! Nedívat se na ty, kteří nařízení pak sami nedodržují, na 
ty, které netrápí, že nemají příjmy z podnikání, na ty, co slibují 
a  ekonomicky devastují naši zemi. Neberte mě prosím za slo-
vo, nemluvím o  žádné konkrétní straně, ani politikovi a  pokud 
se někoho dotklo vyjádření k vládní garnituře, tak je mi to fakt 
jedno, poněvadž jen slepí občané nemohou vidět, co se děje, 
a bohužel nejenom u nás. Opakuji - nechci zlehčovat situaci, ale 
vidím-li osamělého seniora na procházce s rouškou až po oči …
proč?? Kdo mu řekne, že po ulici je lépe dýchat zdravý vzduch 
a nevdechovat vlastní vydýchaný vzduch. Roušky??  Kdo chce, ať 
je nosí i mimo nařízené prostory, ale znovu přiznejme si, kdo je 
mění, pere, desinfi kuje? Sami si odpovězme, rouška nošená tý-
den v kapse a občas použitá má smysl? A vrcholem je prohlášení 
hlavní hygieničky Rážové, že plátěné, námi šité roušky jsou ne-
funkční a neplní zdaleka to, co nám tvrdili předtím. Nechci tímto 
odrazovat od nošení roušek, ale buďme tolerantní k těm, kteří je 
odmítají, stejně jako k těm, kteří odmítají testování nebo očko-
vání. Každý člověk má právo se rozhodnout svobodně, nechá-li 
se testovat nebo očkovat. 
Pohyb, procházky přírodou, zdravá strava, vitamíny, hygiena 
a pozitivní mysl. To je prevence. Ale určitě nepřispěje pohyb pře-
plněným Lídlem nebo Kaufl andem.          
Co je důležité a co se nedaří?  Všichni to vidíme, prvořadé je 
postarat se o rizikové skupiny, tj. o seniory, zdravotníky atd. Mluví 
se o  tom, ale děje se tomu se zpožděním a  nedostatečně. Sliby 
očkování seniorů, systém selhal, dodávky selhaly, dávkování se-
lhalo, logistika nepřipravena a  naději nabourávají i  pochybnosti 
o účinnosti a přínosu vakcín. Píšu jen to, co vidíme nebo slyšíme 
z medií od našich nejvyšších představitelů, ale s výmluvami a bez 
omluvy. Příklad: 27.1. dostávám informaci z ORP a Krajského úřa-
du o strategii očkování ve Zlínském kraji s rozpisem, kdy, čím a ko-
lik dostanou vakcín. Večer na to sleduji v TV, zpoždění dodávek, 
zapomněli jsme, že musíme očkovat druhé kolo, nerezervujeme, 
pozastavujeme, jiný hlásí nezastavujeme, rezervujeme. To, co 
platilo ráno, odpoledne je jinak a bohužel vždy hůře. Kocourkov 
pokračuje. Dneska je polovina února a stále nic. Jak to působí na 
starší generace, které spatřují v očkování spásu? O vyjádření od-
borníků, o pochybnostech o kvalitě vakcín některých výrobců se 
ani nezmiňuji a nepřísluší mi doporučovat ani odrazovat.
Škola a školáci

Nedávno uvedla ČT na stránkách: „Bezmála rok probíhá na na-
šich školách omezená výuka. Nařízený odstup v  rámci výuky, ale 
také omezení kontaktů se začíná projevovat na vědomostech i psy-
chickém zdraví školáků. Podle průzkumu přibylo o 30% stížností na 
psychické obtíže. Hodiny strávené u počítačů způsobují zhoršení kon-
centrace, paměti i poruchy spánku. Podle některých pedagogů stále 
chybí jasná metodika ze strany ministerstva. Tíže odpovědnosti tak 
leží na jednotlivých školách a učitelích. Na zvýšený tlak na děti si stě-
žují i rodiče. Odborníci varují, že dochází k degradaci školství a obá-
vají se trvalých následků.“
Panuje obecná shoda - pojďme KONEČNĚ otevřít školy - včera 
bylo pozdě! Ale nedovedu si představit a  nikdo nemůže nutit 
zdravé děti k  testování!  Fungování škol by mělo být jako dříve 
- zdravé děti jdou do škol, to které se necítí dobře, zůstává doma 
nebo jde k lékaři.
Určitě budu čelit kritice některých, a tak uveřejňuji ještě jeden pří-
spěvek:
„Pojďme, prosím, společně změnit pocit strachu v  respekt. Strach 
nás paralyzuje a  rozděluje. Nemluvím jen o  strachu z  koronaviru, 
ale i o živobytí, budoucnost, výchovu dětí. Změníme-li ho v respekt, 
můžeme získat sílu,“ uvedl 29. října při nástupu do funkce ministra 
zdravotnictví lékař-hematolog Jan Blatný.

Po 100 dnech ztratil Blatný důvěru, a nejen on. Neslyšeli jsme slova 
povzbuzení, jen měnící se pravidla - jednou PES, pak reprodukční 
číslo R, pak nemocnice atd., teď nově britská mutace. Už i naši vole-
ní politici pochopili, že mnohá opatření jsou nelogická, nepomáhají 
a ekonomicky škodí. Nouzový stav neprodloužen, hejtmani se zalekli 
odpovědnosti? Vláda prosí o 14 dnů….. Co vyřeší 14 dnů?? Proč se 
hejtmani zalekli odpovědnosti? Věřím, že bychom byli více zodpo-
vědní regionálně než nově pod vládním, zřejmě protiústavním, nou-
zovým stavem.  
Potkávám spoluobčany, všichni nadávají na nelogičnost nařízení a jen 
málo mi řeklo, musíme to vydržet, ale kolik měsíc, rok?  A co bude po 
pandemii? Jak dlouho se bude rozbíhat ekonomika, z  kompenzací 
daně nebudou, vrátí se zaměstnanost? Kde se vezmou ty stovky mi-
liard, které defi citně vykazují všechny státy napříč světem? Kdy jim 
dojde papír na tisknutí peněz? Voláme po odbornících, kapacitách tu-
zemských i zahraničních a návrhy řešení, s jinými recepty a doporuče-
ními, jakmile se někdo ozve, jsou z nich dezinformátoři, protože nehrají 
do noty a vláda a strany se předhánějí, komu a kam dají větší kompen-
zace s cílem volič a blízké volby!  Nelíbí se vám tohle čtení? Ani já z toho 
nemám radost a zde se omlouvám, že jsem vás nepovzbudil a sdělil 
nepříjemnou realitu, promiňte mi tu upřímnost. Ale i já stále věřím, že 
se budeme mít zase tak blahobytně a svobodně jako před tímto virem. 
Přeji nám všem, ať to ve zdraví přežijeme a ustojíme. 

Vážení spoluobčané, 

přeji nám všem s  přicházejícím jarem hodně zdraví, klidnou 

mysl, svobodný život, toleranci, pochopení, odvahu a  úsměv, 

protože „…s úsměvem jde všechno líp “.
Miroslav Vykydal, starosta  

Zaujalo mě tohle zamyšlení, tak si dovoluji kousek zveřejnit:

Přátelé, je večer a já tak diskutuji se svým vnitřním JÁ. 
Chci zpět svůj život, chci jít na večeři s přáteli, chci za svojí rodinou a chci 
pracovat a žít běžným obyčejným životem. 
Už mám plné zuby, že za mne bude neustále někdo rozhodovat. Rozho-
dovat o mém zdraví?
Rozhodovat o zdraví mojí rodiny? Kdo má na to právo? Přiletěl sem vir 
a zastavuje se svět? Vir, o kterém víme? Není to žádná neznámá. 
Začínáme se propadat na základní pudy. 
Najíst, napít a spát.
Tohle ale lidské bytosti nestačí. 
Potřebuje seberealizaci, potřebuje souznění, potřebuje ocenění, potřebu-
je komunikaci a potřebuje ostatní společenství.
Není možné člověka zavřít. Není možné zavřít děti. Není možné zavřít 
seniory. 
Tohle prostě není možné. 
Nejsem rebel, který bezhlavě porušuje pravidla, ale tohle už opravdu ne. 
Sociální izolace nám udělá nenapravitelné změny a kotrmelce na naší 
duši. 
Propast prázdnoty s otevřeným chřtánem bezbřehé nicoty.
Sedíme doma a starosti končí pomyslně u našeho prahu. 
Jsem zděšena, kolik lidí nic neřeší a jen pokorně s občasným brbláním 
u televize povznese slova básníka o nespokojenosti, a pak se spokojeně 
převalí na druhý bok. 
Ono to nějak dopadne. Někdo to vyřeší. 
Jenomže je to čím dál více závažnější. 
Když už se blízká na lepší časy, objeví se mutace viru. Obávám se, že 
takhle to půjde pořád dokola… vždy se objeví nové a děsivější. 
Lidé upadají do letargie. Ti odvážnější hledají informace a pokud je letar-
gujícím předloží, dostanou nandáno jak zlobivé děti … 
Proč? Protože to společnosti vyhovuje …učebnicový příklad ...uspokoj 
základní potřeby a bude to v pohodě!  Otázka je, kam to dojde…

Mgr. Stanislava Gabriel MBA



Matrika 2020 
Počet občanů k  1. 1. 2021 je 
3353 z  toho dětí do 18 let je 
658 a dospělých 2695. 
Do obce se přihlásilo 84 osob 
a odhlásilo se 66 osob. 
Číslo popisné bylo přiděleno 
15 novostavbám.

Sňatky

Celkově v obci uzavřelo man-

želství 18 párů, z toho 8 církev-
ních sňatků a 10 občanských 
sňatků, dva sňatky s  cizincem 
a  pět svateb proběhlo mimo 
obřadní síň.

Jubilanti

80 let oslavilo 24 občanů
90 let oslavilo 5 občanů
50 let společného života osla-
vily čtyři manželské páry
60 let společného života osla-
vily tři manželské páry 
Nejstarší občanka Nivnice 
oslavila krásných 99 let. Gratu-
lujeme!

Narození
Narodilo se 45 dětí, 

26 dívek a 19 chlapců

Rudolfová Sára
Krejčiřík Šimon
Kočárníková Aneta
Pokorná Laura
Zornyshko Marie
Matějíčková Lucie
Pochylá Johana
Pochylý Václav
Wohlschlägerová Anna
Bršlicová Sára
Bršlica Adam
Bršlicová Kristýna
Piše Ráchel
Švajda Patrik
Těthalová Zorka
Procházka Ondřej
Štafová Veronika
Krajčovičová Melanie
Stojaspal Benjamin
Postolka Vilém
Hromčíková Amálie
Hromčíková Natálie
Soukeník Patrik
Kabátová Marie Anna
Pištěk Mikuláš
Hromčíková Eliška
Stojaspal Zdislav
Krajčovičová Adéla
Trtková Ella
Charvát Tom
Ježková Stela

Krchňáčková Leontýna
Barátová Ema
Výmola Tomáš
Kopečková Natálie
Fraňo Vít
Kurtin Martin
Švestka Matyáš
Mikulcová Julie
Straňáková Klaudie
Maňák Šimon
Opluštil Teo
Jordán Jiří
Mandincová Veronika
Straňák Samuel

Úmrtí

Zemřelo 42 občanů, 20 žen 

a 22 mužů

Kocourek Miroslav, 69 let
Bradáč František, 88 let
Miškaříková Marie, 85 let
Náhlíková Zdislava, 73 let
Bradáč František, 69 let
Tomanec Václav, 66 let
Talašová Jana, 62 let
Hurbiš Karel, 87 let
Kohoutková Emílie, 77 let
Maňásková Anděla, 90 let
Čech Cyril, 72 let
Lukešová Věra, 76 let
Hurbišová Ludmila, 84 let

Trtek František, 62 let
Bartoš Josef, 62 let
Jurčová Anna, 76 let
Výmola Stanislav, 73 let
Petříková Anna, 83 let
Hladišová Marie, 76 let
Halaxová Ludmila, 87 let
Smetana Karel, 85 let
Straňáková Marie, 68 let
Uher Josef, 95 let
Burda František, 78 let
Tomanec František, 87 let
Mikulec Jaroslav, 73 let
Miškařík Josef, 91 let
Juřeníková Věra, 79 let
Bradáčová Marie, 79 let
Novotná Marie,  84 let
Slinták Josef, 82 let
Karlík František, 81 let
Kroča Josef, 83 let
Korček Zdeněk, 70 let
Straňáková Anna, 73 let
Trtková Cecílie, 94 let
Pražanová Cecílie, 90 let
Bršlicová Marie, 80 let
Jeglík Josef, 80 let
Vlk Vojtěch, 67 let
Soukeník Filip, 24 let
Slezáková Alena, 55 let

Koho
Maňásk
Čech Cyril,
Lukešová Věr
Hurbišová Ludm

Charvát Tom
Ježková Stela

NABÍDKA PRACOVNÍCH MÍST - OBEC NIVNICE
Obec Nivnice hledá PRACOVNICE NA SEZÓNNÍ PRÁCE spojené s údržbou veřejné zeleně. Vhodné i pro aktivnější důchodkyně. Dále 
hledá ZÁSTUP ZA UKLIZEČKU na zdravotním středisku na dobu dovolených. Vhodné pro důchodkyně nebo maminky na MD. Zájem-
kyně se mohou hlásit u místostarostky obce.

níííííííí
dětí,

K
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Jak nadpis napovídá, chceme poprosit všechny spoluobčany o laskavé zapůjčení fotografi í nevěst i ženichů, 
popřípadě svateb. 

Fotografi e „fyzické“ si naskenujeme a  ihned vrátíme. 
Snoubenci můžou být z celého světa, není podmínka 
Nivnice. Jestli znáte rok svatby (nebo desetiletí) bude-
me za tuto informaci rádi. 

Fotografi e prosím posílejte na beseda@ou.nivnice.cz  
a nosit je můžete na podatelnu obecního úřadu nebo 
do SD Beseda.

Děkujeme moc za Vaši ochotu a spolupráci.
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Hodová výstava NEVĚSTY V PRŮBĚHU STOLETÍ

Dotace a dary z rozpočtu obce na rok 2021
název účel Kč

ATOM ČR, Turistický oddíl mládeže významná výročí 15.000

ATOM ČR, Turistický oddíl mládeže zařízení pro volnočasové aktivity 42.000

BIKE&RIDE Nivnice, z.s. celoroční činnost 10.000

Český svaz včelařů, z.s. celoroční činnost 7.000

Český svaz včelařů, z.s. významná výročí 15.000

Český svaz včelařů, z.s. zařízení pro volnočasové aktivity 30.000

ČMS chovatelů poštovních holubů celoroční činnost 10.000

ČSS, z.s. – Sportovně střelecký klub Nivnice celoroční činnost 25.000

Dechová hudba Nivničanka, z.s. celoroční činnost 35.000

Komunitní škola Nivnice, z.s. celoroční činnost 10.000

Moravskoslezský kynologický svaz, ZO Nivnice zařízení pro volnočasové aktivity 40.000

Myslivecký spolek Šaranov Nivnice zařízení pro volnočasové aktivity 60.000

Nivnička, z.s. celoroční činnost 60.000

Orel jednota Nivnice zařízení pro volnočasové aktivity 20.000

Římskokatolická farnost Nivnice celoroční činnost 28.000

SH ČMS- Sbor dobrovolných hasičů Nivnice celoroční činnost 45.000

Svaz postižených civilizačními chorobami Nivnice celoroční činnost 20.000

Tělovýchovná jednota Nivnice, z.s. zařízení pro volnočasové aktivity 170.000

Tělovýchovná jednota Nivnice, z.s. celoroční činnost 350.000

ZO Českého zahrádkářského svazu Nivnice zařízení pro volnočasové aktivity 37.000

ZO Českého zahrádkářského svazu Nivnice celoroční činnost 10.000

Charita Uherský Brod provoz charitního domu v Nivnici 500.000

Nadační fond Dr. Kachníka celoroční činnost 30.000

Římskokatolická farnost Nivnice celoroční činnost farnosti 100.000

CELKEM 1.669.000



V soutěži pro děti odevzdal úkol pouze jediný sou-
těžící a odnesl si balíček dobrot jako od Mikuláše. 
Soutěžícím byl KUBÍK KRATĚNA – blahopřejeme.

Ve Vánoční soutěži s posíláním fotografi í Štědro-
večerních stolů byli odměněny všechny soutěží-
cí praktickou cenou – utěrkou. Blahopřejeme.
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Výherci soutěží  

Kolumbárium
Na základě požadavků občanů a v souladu s investičním plánem připravujeme na jaro výstavbu kolumbária. Celkem je plánováno 60 
schránek, v první etapě bude sestaven jeden modul o 30-ti schránkách. V případě většího zájmu je možné sestavit i druhý modul tj. 
dalších 30 schránek. 
Rada obce Nivnice schválila ceník pro nájem schránky 2.000 Kč/10 let včetně ceny za služby (Cena za služby zahrnuje podíl nákladů na 
služby, které jsou dle zákona č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví ve znění pozdějších předpisů nutné k zajištění řádného běžného provozu 
celého pohřebiště, jako je údržba zeleně, letní a zimní údržba komunikací, hřbitovního zařízení, vody, sečení a úklid trávy, likvidace 
odpadů a vedení evidence) a dále pak ceny za jednotný vzhled (smluvní ceny):
a) Cena za čelní desku        1 ks 2.500 Kč
b) Cena nápisu na kolumbární schránku (vyhotovení + nalepení)
- Písmeno, číslice       1 ks      75 Kč
- Diakritika        1 ks      40 Kč
- Šablona na čelní desku       1 ks    350 Kč
- Vlastní instalace na desku      1x    250 Kč
c) Cena za příslušenství (vyhotovení + nalepení)
- Lampa urnová        1 ks    750 Kč
- Blikač elektrický       1 ks      70 Kč
- Váza urnová        1 ks    550 Kč
- Konzola-úchyt na stěnu       1 ks      80 Kč
- Instalace na desku       1 ks    100 Kč
d) Ukládání uren
- Demontáž a montáž desky včetně uložení urny     1 ks      350 Kč
Zájemci o schránku se mohou hlásit na sekretariátu OÚ osobně, telefonicky 572 693 126 nebo e-mailem: podatelna@ou.nivnice.cz.

-
-

MájaMája
HankaHanka

MajkaMajka
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Dokážete spočítat, kolik kachen, řízků, klo-
bás a  chlebíčků jste od prosince snědli? 
Pokud už nutně potřebujete odlehčit jídel-
níček, zkuste se inspirovat u našich předků. 
Po masopustu totiž vždy následoval po-
řádný půst!
Naše prababičky a pradědové věděli, nebo 
možná prostě jen cítili, že hodování bylo 
dost a  je třeba se postit. Staročeský půst 
měl samozřejmě liturgický podtext, ale zá-
roveň moudře pročišťoval tělo od přejídání 
a připravoval na křehké období jara. Ostat-
ně, cpát se od Vánoc až do Velikonoc není 
dvakrát příjemné.
V  postní dobu se vařila a  jedla jen lehká, 
skromná a velice zdravá jídla. Po oslavách 
masopustu začala podle křesťanských 
tradic čtyřicetidenní postní doba, a  tak je 
nejlepší čas si tyto úžasné pokrmy připo-
menout.
Brambory, zelí, čočka, hrách, semena, 
kroupy, cibule a kořenová zelenina, to byl 
základ postní kuchyně. Už slovo “maso-
pust” napovídá, že se po tento čas stávali 
z našich předků víceméně vegetariáni. Na 
venkově se půst zachovával velmi přísně 
a lidé nejedli žádné masité pokrmy ani jídla 
připravovaná na sádle. V tento čas se obe-
šli bez všeho, co souviselo s živočišnou říší, 
takže se šetřilo i  s  vejci, máslem, mlékem 
nebo sýry.
A co se tedy vlastně jedlo? K snídani byl kus 
chleba a třeba syrové kysané zelí, což mělo 
vynikající probiotické účinky. Zelí se ostat-
ně jedlo pořád, vařené nebo syrové, byl to 
ceněný zdroj vitamínů. V  poledne bývala 
hrachová nebo čočková polévka a  koláč. 
Oblíbené byly různé druhy kaší, brambory 
na loupačku nebo knedlíky. Mastilo se lně-
ným nebo makovým olejem, což by dnešní 
výživoví poradci jistě rádi schválili. Jedly 
se také různé polévky, kaše, placky a vdol-
ky, které se ale nemastily a přikusovala se 
k nim povidla a sušené ovoce.
Typickými postními pokrmy byla pučálka 
nebo pražma, připravované z naklíčených 
luštěnin. Právě proces klíčení aktivoval 
v  semenech přínosné látky, a  protože to 
lidé věděli, nechávali naklíčit nejen hrách, 
ale také oves nebo špaldovou pšenici. 
Z toho všeho se vařilo, kombinovalo a do-
chucovalo především cibulí a  česnekem, 
sušenou majoránkou, petrželovou natí 
nebo libečkem a samozřejmě solí.

Pučálka 

Základem je hrách, který se nechá nejprve 
nabobtnat a poté naklíčit. Naklíčený hrách 
se pak suší a nakonec peče na suché pán-
vi nebo v pekáči v troubě. Pučálka se jedla 
s  cibulkou a  zelím nebo na sladko s  me-
dem a kysanou smetanou.

Pražma 

Podobně jako pučálka se nechávalo na-
klíčit a nabobtnat obilí. Ideální na pražmu 
byla pšenice špalda nebo nahý oves. Klíčky 
z obilek se před pražením olámaly a vklá-
daly do polévek, kaší či salátů. Při opékání 
by se totiž spálily a znehodnotily.

Kaše

Kaše se dělaly z obilí, zrnin, luštěnin a zele-
niny. Z kaší, které se nesnědly, se pak spíše 
sušily než pekly placky, které se přikusova-
ly k polévkám.

Žebrácké buchty 

V  době půstu bylo vaření chudé, a  proto 
ho lidé nazývali žebrácké, bídné, pekařská 
bolest a  podobně. Vdolky nebo buchty 
z  obyčejného kynutého těsta, zadělané 
z  tmavé režné mouky upečené v  troubě 
nebo na suchém plátu, se přelévaly hor-
kým mlékem s trochou medu.

Polévka z kořínků 

Ve skutečnosti z  kořenové zeleniny. Na-
krájená se opékala s cibulí v troubě nebo 
restovala v  kastrolu. Opečená zelenina 
totiž získá zvláštní příchuť, která se při va-
ření uvolní do polévky a je docela jiná než 
uvařená bez opečení. Když byla zelenina 
dosti opečená, kuchařka ji zalila vodou 
z  vařeného hrachu. Vše se 
osolilo a  dusilo s  divokým 
kořením.

Kočičí tanec 

Pokrm z luštěnin a obilí. Nej-
častěji se jednalo o  hrách 
a  kroupy, ale také o  rýži 
a  čočku. Obě hlavní složky 
se nejprve máčely a  pak se 
každá zvlášť uvařila. Nako-
nec se ochutily solí, na oleji 
osmahnutou cibulkou a čes-
nekem, majoránkou, petrže-
lovou natí a libečkem.

Bramborový kucmoch 

Olejem vymaštěný pekáč nebo plech 
se pokryl slabší vrstvou plátků syrových 
brambor a bez koření i soli se pekl v trou-
bě. Spečenou bramborovou placku pak 
naši předkové potřeli česnekem třeným se 
solí a  nakonec zalili vejcem rozšlehaným 
v mléce a nechali v horku zapéct.

Paprikové zelí 

Hlávkové zelí nakrájené na drobnější nudle 
se nejprve spařilo v cedníku, nechalo oka-
pat, chvíli poté se několik minut podusilo 
na opečené cibuli. Paprika se rozpustila 
v  tuku těsně předtím, než se přidalo zelí. 
Po chvíli dušení se pak do hrnce přida-
ly uvařené horké těstoviny s  trochou soli 
a vše se zamíchalo a nechalo v  teple půl-
hodinky dojít.

Zelí v bramborách 

Nebylo to nic jiného než vařené a vystydlé 
brambory nakrájené na plátky, kterými se 
pokladl vymaštěný pekáč a vrstvily se s ky-
saným zelím a  trochou kysané smetany. 
Vše se pak zapeklo v troubě. Takové trochu 
bramborovo-zelné lasagne :)

Nudle se zelím 

Vše vypovídající název, prostě vařené do-
mácí nudle smíchané se zelím a opečenou 
cibulkou. Pokud zbylo trochu sádla anebo 
masového výpeku a  přimhouřilo se nad 
půstem jedno oko, byla to dokonalá dob-
rota.

Autor: Kamila Ulčová   https://fresh.iprima.
cz/znate-staroceskou-postni-kuchyni-tyhle-

-dobroty-stoji-za-pozornost

Postní období – OD FAŠANKU K VELIKONOCÍM 



Vítání občánků 19. 12. 2020 

Kvůli epidemiologickým opatřením jsme 

mohli na obci přivítat současně pouze 

dvě děti a jejich rodiče. dvě děti a jejich rodiče. 

e 
e 
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Fotoreportáž:
Mini výstava Vánoční stoly  12. - 13. 12. 2020  



Fašank 13. 2. 2021 
díky „viru“ máme za sebou netradiční rozsví-
cení vánočního stromu a teď jsme do sbírky 
zařadili i  netradiční fašankovou obchůzku, 
kterou jako každý rok uspořádala Nivnička. 
V  čase mezi 14:00 – 15:00 hodinou prošla 
malá skupinka „maškar“ svůj úsek Nivni-
ce. V  každé skupince byl jeden muzikant. 
„Maškary“ jsme mohli podpořit zamáváním, 
potleskem či vyjít ven a  zazpívat si s  nimi. 
Nivničce patří velký dík za tuto symbolickou 
obchůzku v této zvláštní době

Bruslení 
v přírodě na poli 
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I když už je téměř polovina zimy za námi, vraťme se ještě 
k  předvánočnímu období, které děti prožívají s  velkým 
očekáváním a  zářivými jiskřičkami v  očích. A  nejinak 
tomu bylo i letos u nás ve školičce.
Adventní dobu jsme začali velkými přípravami – zdobili 
jsme si třídy, chodby, vyráběli jsme adventní věnce a také 
adventní kalendáře, kde na nás každý den čekalo malé 
překvapení, stříhali jsme ozdoby do oken, učili jsme se 
spoustu písniček, ale hlavně jsme se těšili…. těšili jsme se 
na Mikuláše a jeho družinu, která k nám zavítala během 
prvních prosincových dnů a  za krátkou básničku či pís-
ničku všechny odměnila malým balíčkem. Těšili jsme se 
také na to, jak školičku provoní vůně perníků a vánočního 
cukroví, a tak čtrnáct dnů před Vánocemi jsme v každé tří-
dě pekli nějaké dobrůtky-někdo perníky, někdo linecké, 
někteří sádlové cukroví či máslové sušenky.
Během těchto příprav jsme si stihli povídat o  tradicích 
a  zvycích, které se na Vánoce slaví a  dodržují, některé 
jsme si také sami vyzkoušeli – pouštění lodiček, rozkra-
jování jablíčka. Nezapomněli jsme ani na potěšení těch 
druhých, a proto jsme vyráběli a následně roznášeli vá-
noční přáníčka, která udělala radost nejen v místních ob-
chodech, škole, na poště, ale třeba i v  lékárně, v Charit-
ním domě, vykouzlila úsměv na tváři také paní doktorce 
či panu starostovi.   
A pak se už blížil poslední prosincový týden a s ním i rost-
lo naše očekávání…. a konečně jsme se dočkali… bylo to 
tu! I k nám do školky zavítal JEŽÍŠEK s bohatou vánoční 
nadílkou a  přinesl nám spoustu nádherných dřevěných 
hraček, naučných her, panenek, aut, kuchyňku, pohádko-
vých knížek a prostě všeho, co nám všem udělalo obrov-
skou radost. U  stromečku jsme si ještě všichni společně 
zazpívali koledy, pomlsali vánoční cukroví a pak už nebylo 
slyšet nic jiného než smích, radostné výskání a trhání balí-
cího papíru. Děkujeme.
A co na nás čekalo po Vánocích? V prvním lednovém týdnu 
jsme si povídali o svátku Tří králů, vyráběli jsme si papírové 
čepice, učili jsme se tradiční písničku My tři králové a na-
vštívili jsme místní kostel, kde jsme zhlédli krásný betlém.
Během dalších zimních dnů se kromě jiného děti sezna-
movaly se zvířátky, které přes zimu žijí v lese, využili jsme 
čerstvě napadený sníh nejen k  sněhovým hrátkám, ale 
také jsme stavěli sněhuláky, iglú, dělali jsme andělíčky 
ve sněhu, pozorovali jsme zvířecí stopy, pořádali jsme 
závody.
A nyní máme období karnevalů a masopustu. Čeká nás 
veselý a barevný karneval v pohádkových kostýmech 
a maskách, upečeme si něco dobrého a už se zase po-
malu budeme připravovat a  těšit na probouzející se 
jaro a s ním spojené Velikonoce. Ve školce se prostě tě-
šíme a radujeme z každého dne!
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA a MATEŘSKÁ ŠKOLA J.A.K.
STŘÍPKY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY   
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ŠKOLNÍ DRUŽINA  
Po vánočních prázdninách se 
žáci vrátili i  do školní družiny. 
Zde je pak čekají nejrůznější 
aktivity, kterými se baví po vy-
učování. Vyrábějí výrobky, kres-
lí, malují nebo hrají divadlo. Ale 
samozřejmě jim zbyde i  spous-
tu času na hraní her nebo stavě-
ní ze stavebnice.
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ZIMNÍ RADOVÁNKY  
Sněhovou nadílku si užívali žáci ze školní dru-
žiny. Stavěli sněhuláky, pevnosti, dělali andě-
líčky a samozřejmě se i koulovali. Bylo krásné 
počasí, svítilo sluníčko a nefoukal vítr. Odpo-
ledne se moc povedlo a žáci byli spokojení. 

THE GUARDIANS OF THE LOCAL HERITAGE
Žáci šestého ročníku se v  tomto projektu 
stanou strážci místní historie a  památek. 
V  úvodních aktivitách se pomocí avatarů 
vzájemně představili a vytvořili prezentaci 
o  své škole. Při online setkání měli mož-
nost své projektové partnery vidět „naži-
vo“ a  procvičit svoji angličtinu. Zvládli to 
na výbornou  V další části projektu pra-
covali na tvorbě loga, následně hlasovali 
pro to nejlepší. Logo, které vyhrálo, bude 
motivem pro společný odznak. Nositel od-

A KALEIDOSCOPE 

OF CHILDREN‘S FAVOURITES  

Projekt je sondou do dětského světa. 
Naši šesťáci v  projektu prezentují sebe 
sama, své zájmy a  mohou je srovnat 
s  projektovými partnery. Osobní rozvoj 
je klíčovým prvkem úspěchu ve všech 
oblastech života a umožňuje dětem op-
timálně poznat a rozvíjet svůj potenciál. 
Povzbuzování studentů, aby vyjádřili své 
preference a znalosti, usnadní vzdělávací 
proces a každý z jednotlivců zažije pocit 
úspěchu. Projekt je zaměřen na poznání, 
komunikaci a učení se novým dovednos-
tem v oblasti ICT. 
Abychom mohli vytvářet vztahy, musíme 
se znát. Proto prvotní aktivita vedla k  se-
známení s  projektovými partnery. Osvěd-
čila se nám aplikace avatarmaker.com, na 
mapě můžeme vidět, s kým máme tu čest 
pracovat. A co se dělo dál? Následoval pla-
kát projektu, který zrcadlil svět dětských 
radovánek - oblíbené zvíře, oblíbená po-
hádková postava. 
Děti prokázaly, že virtuální svět jim není 
cizí, že si s novými aplikacemi dokáží leh-
ce poradit. Ještě nás čeká práce v  mezi-
národních týmech, kde procvičíme svoje 
jazykové dovednosti a schopnosti spolu-
pracovat.

3. MÍSTO V LITERÁRNÍ SOUTĚŽI „SPĚCHEJ POMALU“
I  v  letošním školním roce 2020/2021 se naše základní škola účastnila 8. ročníku literární 
soutěže Spěchej pomalu, kterou organizovala SOŠ Luhačovice ve spolupráci se členy Aka-
demie literatury české. Do soutěže se zapojilo 81 žáků 8. a 9. tříd z 22 škol. Jednotlivé práce 
hodnotili známí spisovatelé Jan Cimický a Jiří Žáček. Za naši školu získala 3. místo v ka-
tegorii 9. tříd Marika Mahdalová, která porotu ohromila svou povídkou Natálie a svět 
za zázračnými dveřmi. Srdečně jí gratulujeme a přejeme hodně úspěchů v dalších letech. 

znaku jej bude nosit se ctí a bude zastávat 
roli anděla dědictví. Co nás v projektu dále 
čeká? Studenti připraví zprávu o kulturním 
dědictví naší vesnici. Každá škola připraví 
prezentaci míst, která jsou pro ni a historii 
důležitá. Když se shromáždí prezentace, 
partneři vytvoří virtuální výstavu pomocí 
Emaze, aby ji mohli představit zúčastně-
ným školám a  místním komunitám. Tak 
snad to vše zvládneme 
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THE LIFE WITH COMENIUS  
Sedmáci se zapojili do projektu o J. A. Ko-
menském. Hlavní myšlenkou je poznání ži-
vota a  práce našeho rodáka. Rádi bychom 
propojili místa, kde Komenský působil. 
V současné době spolupracujeme s polskou 
školou (Szkoła Podstawowa nr. 10 im. Świę-
tego Jana Pawła II w Lesznie) a chceme naši 
řadu rozšířit o další partnery.
Projekt vychází z  názoru důležitosti vzdě-
lávání, nabádá k  rozvoji a  posílení lidství 
každého z nás. Pomocí nástrojů ICT budou 
partneři sdílet své závěry z poznávání J. A. 
Komenského.

Renata Charvátová

WIR LERNEN „DEUTSCH“. BRIEFFREUNDE GESUCHT!
Na tomto projektu spolupracují tři země – Česká republika, Turecko a  Chorvatsko. 
Z naší školy jsou to zástupci 7. ročníku, kteří začínají letos s němčinou. Navzájem se 
představujeme, tvořili a sdíleli jsme vánoční přáníčka. V plánu máme ještě představení 
naší vesnice či města. Uvidíme, co na dálku – nejen s našimi partnery, ale i v rámci dis-
tanční výuky – ještě zvládneme.

IMPORTANT PERSONALITIES IN PHYSICS AND CHEMISTRY THROUGHOUT THE AGES
Žáci 8. A. se v  tomto projektu snaží po-
znat nejrůznější vědce a  důležité osob-
nosti z oblasti fyziky a chemie. Jako v ka-
ždém projektu dochází nejdříve k  před-
stavení – ať už žáků či učitelů. Také téma 
a  průběh projektu je potřeba probrat 

3R FOR 

A BETTER WORLD
Na tomto projektu začíná 
pracovat skupinka žáků z  6. 
A  společně z  partnery z  Itálie, 
Španělska a  Turecka. Jeho cí-
lem by mělo být poznání, jak se 
třídí odpady v různých státech, 
které se přihlásily do projektu, 
a jak také co nejlépe recyklovat 
odpady. Snad se nám dílo po-
daří.

ELEKTRONICKÁ ŽÁKOVSKÁ KNÍŽKA – ZÁKLADNÍ INFORMACE 

Vážení rodiče a žáci,
od 2. pololetí školního roku 2020/2021 je v naší základní škole za-
vedena elektronická žákovská knížka (E-ŽK) na webovém rozhraní 
“Bakaláři“. E-ŽK umožňuje okamžitou kontrolu prospěchu, omlou-
vání absence, vzájemnou komunikaci aj. 
Pro přístup do E-ŽK je nutné internetové připojení. Přístup je možný 
z počítače, notebooku, tabletu nebo z chytrého mobilního telefonu. 
E-ŽK je přístupná pro žáky a rodiče pod různými přihlašovacími údaji. 
Přihlašovací jména a hesla obdrží rodiče i žáci od třídního učitele:
• Rodiče prostřednictvím e-mailu,
• Žáci prostřednictvím chatu v Teams.
Jak se do E-ŽK přihlásit?
a) Přes webovou aplikaci v PC, NB nebo tabletu: Na webo-
vých stránkách naší školy zsnivnice.cz v záložce E-ŽK, Dokumen-

ty školy najdete přímý odkaz a nápovědu. Odkaz je také zde: 
https://bakalari.zsnivnice.cz/bakaweb/login
b) Přes mobilní aplikaci v chytrém telefonu: Mobilní aplika-
ce je volně ke stažení na Google Play nebo App Store. Odkaz je 
i na webových stránkách školy a také zde:
Google Play   https://play.google.com/store/apps/details?id=cz.
bakalari.mobile&hl=cs

App Store      https://apps.apple.com/cz/app/bakalari-online/
id1459368580
V případě nejasností či nefunkčních přihlašovacích údajů kontak-
tujete Mgr. Hanu Ševčíkovou, tel. 572 693 225, 
mail: hana.sevcikova@zsnivnice.cz 
První měsíc užívání E-ŽK bude zkušební. Věřím, že budeme všichni 
s touto změnou spokojeni.  

 PhDr. Šárka Mikesková, 
ředitelka školy

předem – k  tomu slouží v  dnešní době 
videokonference. Spolupráci se snažíme 
prohlubovat nejen s našimi zahraničními 
partnery, ale také mezi žáky navzájem – 
každý tvoří část celku a dohromady vzni-
ká třeba prezentace školy. Děcka byla ak-

tivní a tvořila také logo projektu. Člověk 
až žasne, jaké mají nápady. Také vyhledá-
vají zajímavosti ze života vybraných věd-
ců. Snahou bude také vyzkoušet nějaký 
jednoduchý pokus. 
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Rozhovor s paní PhDr. Šárkou Mikeskovou,  
ředitelkou ZŠ a MŠ J. A. Komenského Nivnice    

Paní ředitelko, je to téměř rok, co čelíme ší-

ření koronaviru Covid-19. Omezující opat-

ření se projevila téměř ve všech oblastech 

včetně školství. Zcela určitě nikdo před 

rokem netušil, že omezení v  provozu škol 

bude tak rozsáhlé. Jak tuto situaci vnímáte, 

co se ve vzdělávání změnilo a jaká je vlast-

ně nyní situace?

Dobrý den, pane redaktore, když jsme spo-
lu hovořili na jaře 2020 o „rouškové době“ 
a distančním vzdělávání, zřejmě žádný z nás 
nepředpokládal, že tato výjimečná situace 
bude trvat tak dlouhou dobu. Opět se se-
tkáváme v rouškách a bez podání ruky. Když 
jsem před rokem dne 10. března 2020 posí-
lala po třídách oběžník s oznámením, že se 
škola uzavírá, žáci reagovali hlasitým „Hurá!“ 
a těšili se, že nebudou muset chodit do školy. 
Dnes jsou naopak nešťastní, že je škola stále 
zavřená a nemohou se do ní vrátit. Ano, škola 
zeje prázdnotou, veselý smích se ozývá jen 
ze tříd 1. a 2. ročníku. 
Rok s  koronavirem nelze hodnotit jedno-
značně pozitivně či negativně. Začnu tím 
pozitivním. Naučili jsme se mnohým novým 
věcem. Máme kvalitně fungující online výu-
ku, do které se zapojuje 100 % žáků. Její zpro-
voznění bylo velmi náročné, ale zvládli jsme 
to. Nyní zavádíme elektronické žákovské 
knížky, aby se posílila informovanost rodičů 
o  výsledcích vzdělávání jejich dětí. Výrazně 
posílily dovednosti žáků a učitelů v ovládání 
informačních a  komunikačních technologií. 
Žáci poznali na vlastní zkušenost, co zna-
mená přijmout zodpovědnost za své učení, 
plánují si čas na výuku a na odpočinek, proje-
vují samostatnost a vůli. Rodiče tráví se svými 
dětmi více času. Při online výuce svých dětí se 
blíže seznámili s náročnou prací učitelů a ně-
kteří možná i hlouběji poznali učební návyky 
svých dětí a  jejich přístup k plnění školních 
povinností. Výrazně posílila také externí pod-
pora vzdělávání, probíhá řada webinářů, on-
line vzdělávacích kurzů atd. Například před 
rokem by nikoho nenapadlo, že bude online 
probíhat třeba přírodovědný kroužek nebo 
výuka hry na hudební nástroj. A asi není člo-
věk, který by se během roku plného omezení 
nezastavil a nezamyslel se více nad pravými 
životními hodnotami, což je pro spolupráci 
a vzájemnou úctu velmi přínosné. 

ŠKOLNÍ VÝUKA V DOBĚ KORONAVIROVÉ
Nyní z  jiného úhlu pohledu. Velmi inten-
zivně při online výuce vnímám, že žáci jsou 
z domácího „uvěznění“ unavení. Začínají být 
apatičtí, méně komunikují, omezuje se jejich 
slovní zásoba, u  některých chybí vytrvalost 
a  zodpovědnost při plnění učebních úkolů. 
Není divu, však jsou už rok bez pravidelné-
ho sociálního kontaktu s  vrstevníky, chybí 
jim společné výlety, exkurze, mimoškolní 
aktivity, nechodí do zájmových kroužků, 
nesportují. Jsou ochuzeni o  školní ples, zá-
vody, olympiády, praktické tvoření v dílnách, 
v  kuchyňce, zpívání, cvičení, výtvarné tvo-
ření, zkrátka chybí jim praktické věci a zážit-
ky. Už rok! A ten jim nikdo nevrátí! Kladu si 
otázku a bojím se toho, jak se to na duších 
těchto dětí podepíše. Nyní totiž většinu času 
tráví u monitoru počítače, notebooku nebo 
chytrého telefonu. Žijí a komunikují virtuál-
ně. Velmi mě tíží na srdci, jak velké zlo se na 
dětech tímto páchá. Rodiče jsou z distanční 
výuky rovněž nešťastní, rádi by své děti viděli 
zpět v lavicích. K tomu, jak unavení a zoufalí 
jsou sami učitelé, není potřeba nic dodávat. 
Přímou výuku totiž ani ta nejlepší online vý-
uka nenahradí. Přímý kontakt učitele a žáka 
je v  době základního vzdělávání naprosto 
nezbytný! Z  médií stále slyšíme o  sociální 
izolaci nejohroženější skupiny, našich ba-
biček a  dědečků. Ano, to ohrožení tam je 
značné. Podle mého názoru, tedy názoru 
pedagoga s  více než třicetiletou praxí, jsou 
ale stejně (ne-li více) ohroženou skupinou 
žáci základních škol, především pak žáci 2. 
stupně, kteří v  období dospívání setkávání 
s  vrstevníky a  zážitky ke zdravému rozvoji 
osobnosti potřebují. Vnímám, že se mnozí 
uzavírají do sebe, přestávají chodit ven a pro-
žívají sklíčenost. Z vnitřního tlaku, způsobe-
ného nenaplněním psychických potřeb, se 
může rozvinout neobvyklé chování. Už nyní 
slyšíme, že stoupl počet psychických poruch 
u dětí o jednu třetinu! Děti jsou budoucností 
společnosti, přesto naše vláda jejich zdravé-
mu sociálnímu a psychickému rozvoji nevě-
nuje potřebnou pozornost. Odsunula děti 
na zadní kolej. Je mi z toho smutno. Nechci 
ani předvídat, jaké dopady to bude mít v ná-
sledných letech na osobní životy těchto dětí. 
Určitě to není pro nikoho jednoduché.
Koronavirová doba už trvá dlouho. Značná 

omezení, neustále měnící se nařízení a  zá-
kazy jsou velmi vyčerpávající. Učitelé, žáci 
a jejich rodiče – všichni takzvaně „jedou z po-
sledních sil“. Nezbývá než věřit, že se s přichá-
zejícím jarem a  sluníčkem situace umoudří 
a ve školách bude zase plno a veselo.  
Ano, paní ředitelko, máte pravdu, škola 

bez žáků je jako rybník bez ryb. Snad se si-

tuace zlepší. V tomto školním roce už máte 

za sebou první pololetí. Jak vlastně výuka 

proběhla? Co učivo, zvládáte žáky všechno 

naučit?

Mám pro Vás, pane redaktore, trochu statis-
tiky, která nepotěší: K datu 12. 2. 2021 uply-
nulo 24. týdnů tohoto školního roku. Žáci 
2. stupně chodili do školy pouze 7 týdnů, 
některé třídy dokonce jen 6 týdnů. To zna-
mená, že žáci strávili ve škole pouze čtvrtinu 
školních týdnů! Z  toho důvodu v  současné 
době klademe důraz na dodržování metod 
a postupů vedoucích ke zvládnutí základní-
ho učiva. Zaměřujeme se na hlavní předmě-
ty, tedy jazyky a matematiku. Z výchovných 
předmětů mají žáci zadány na celé pololetí 
úkoly nabídkové a jeden úkol povinný, který 
je známkovaný. 
Přestože byla většinou online výuka, je 

něco, co se Vám a Vašim svěřencům poda-

řilo? Můžete se něčím pochlubit?

Jistěže ano, máme dokonce několik vynikají-
cích výsledků! Hned na začátku nového škol-
ního roku jsme zaznamenali velké úspěchy na 
národní úrovni v  jazykovém vzdělávání, kde 
nás potěšilo udělení dvou cen Quality Label. 
Ocenění získali žáci 7. B za práci na dvou e-
-twinningových projektech. V říjnu proběhlo 
vyhlášení soutěže školních časopisů, kde niv-
nický  ČAPROŠ  získal 2. místo v kraji a postou-
pil do celostátního kola této soutěže. Rozvinu-
la se aktivní spolupráce naší školy s Fakultou 
humanitních studií UTB ve Zlíně, pokračuje-
me v projektu Cesta za J. A. Komenským, uctili 
jsme 350. výročí jeho úmrtí položením věnce 
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u pomníku. Druháčci byli pasováni na čtenáře 
a prvňáčci si užili Slavnost slabikáře. V září a říj-
nu jsme zrealizovali řadu projektových dnů ve 
spolupráci s odborníky z praxe. Proběhl den 
otevřených dveří na naší nové školní zahradě. 
Zapojili jsme se hned do několika soutěží: Ko-
menský a my, Píšu povídky, píšu básně, Bobřík 
informatiky aj. Proběhla školní kola olympiád 
v matematice a fyzice. V literární soutěži Spě-
chej pomalu nás potěšilo 3. místo a v olympi-
ádě z ČJ krásné 12. místo v okresním kole. Také 
se nám úspěšně podařilo zorganizovat online 
třídní schůzky. Školní vzdělávání funguje, jen 
v jiném režimu. 
Je až překvapivé, kolik jste toho i v tak ná-

ročném období zvládli. Klobouk dolů! A je 

něco nového, co plánujete? Mají se žáci po 

návratu do školy na něco těšit? Určitě je 

prostor k dalším inovacím a projektům.

Ano, pane redaktore, novinky jsou. Aktuálně 
intenzivně pracujeme na zavedení elektro-
nické žákovské knížky a připravujeme zápis 
dětí do 1. třídy. Připravuji žádosti o dva další 
dotační projekty, kterými podpoříme envi-
ronmentální a  extrakurikulární vzdělávání. 
Učitelé cizích jazyků se chystají na realizaci 
jazykového vzdělávání v  rámci programu 
Erasmus+. Také jsem v rámci podpory poly-
technického vzdělávání pořídila z dotačního 
projektu šicí stroje. Chtěla bych totiž, aby se 
děvčata na 2. stupni naučila se šicím strojem 
pracovat. Už se moc těším na první krásné 
výtvory. 
Paní ředitelko, držím Vám pěsti, ať se Vám 

práce daří, ale nezapomínejte, prosím, také 

odpočívat. Nivničtí rodiče a žáci si Vaší obě-

tavosti a  práce pro školu velmi váží, je vi-

dět, jak škola pod Vaším vedením vzkvétá. 

Hm, máte pravdu, na odpočinek čas není. 
Věcí k řešení je mnoho za běžného školního 
dění, nyní je organizačních záležitostí pod-
statně víc. Jsem stále v jednom kole. Hlavně 
se snažím maximálně podporovat své kole-
gy pedagogy, abychom toto náročné obdo-
bí dobře zvládli. 
Ráda bych, pane redaktore, závěrem velmi 
poděkovala rodičům za výbornou spolupráci 
a podporu, především pak za trpělivost, kte-
rou se svými dětmi při domácí výuce mají. 
Bez pomoci rodičů by domácí výuka, zejmé-
na u  mladších žáků, nemohla fungovat tak 
kvalitně. Spolupráce rodičů si velmi cením.
Paní ředitelko, děkuji moc za Váš čas a oso-

bitý přístup k naší nivnické škole. Přeji hod-

ně sil do druhého pololetí a hlavně návrat 

žáků do školních lavic.

Karel Šik

Problém jménem HOME OFFICE  
Práce z  domova si v  posledních letech zís-
kala docela velkou popularitu. Mnoho fi rem 
nabízelo tuto možnost jako jeden ze svých 
benefi tů. Pandemie koronaviru, ale donutila 
spoustu zaměstnavatelů i  zaměstnanců vů-
bec poprvé přistoupit k tomuto druhu práce. 
Zaměstnanci tak neměli na výběr, a ať jim to 
vyhovovalo nebo ne, museli se přizpůsobit. 
Práce na home offi  ce ale zdaleka není pro 
každého. Pro akční a  náročné lidi, kteří po-
třebují sociální kontakt a kolektiv lidí kolem 
sebe, bude práce tohoto druhu nevyhovující. 
Bude to náročné i pro rodiče, zvlášť v  téhle 
době, kdy jsou spolu s nimi doma i jejich děti. 
Skloubit tak rodinný i pracovní život, vyžadu-
je mnohem větší úsilí než kdy jindy. Je na nás 
vyvíjen velký tlak ze všech stran, jsme ve stre-
su, máme kolem sebe spoustu rušivých vli-
vů, přesto všechno se snažíme dobře a včas 
odvést svou práci, ale zároveň nezanedbávat 
své rodinné a partnerské povinnosti.
Někdo to zvládá lépe, někdo hůř. Neblahé do-
pady to v  tomto případě může mít nejen na 
naši psychickou stránku, ale i  na naše fyzické 
zdraví, např. bolesti hlavy, žaludku, problémy 
se spánkem, atd. Není nic snadného balanco-
vat mezi prací, rodinou, svým osobním časem 
a  koníčky. Je třeba najít tu vyváženost, nejde 
to ale hned, naučit se to je proces, trvající delší 
dobu a vyžadující naše umění organizace času. 
Jak skloubit home offi  ce s rodinným životem
Samotný home offi  ce by neměl být synony-
mem pro práci nonstop,  ale ani by se nemělo 
jednat o přebíhání od jedné činnosti k druhé. 
Při práci z domova je nejdůležitější náš přístup 

k samotné práci, který se odvíjí od naší osob-
nosti, motivace a vůle. Můžeme mít na jednu 
stranu pocit, že najednou máme menší kon-
trolu našeho šéfa nebo ostatních kolegů, ale 
na druhou stranu spoustu rušivých elementů 
navíc a práci musíme odvést stejně tak kva-
litně. Existují i  určitá pravidla, kterými by se 
člověk pracující z  domova měl řídit. V  první 
řadě je potřeba mít vyčleněné vhodné pra-
covní místo, to by mělo být dobře osvětlené, 
vyvětrané a měli byste se tam cítit pohodlně.  
Také je zapotřebí striktně oddělit pracovní 
a soukromý čas. Ustálit si, a pak i samozřejmě 
dodržovat nějaké hranice. Zvlášť tehdy, když 
máme doma děti, které neustále vyžadují ně-
jakým způsobem naší pozornost, a tak se vám 
může stát, že během důležitého hovoru, nebo 
v čase, kdy máte nejvíc práce, vás děti vyruší. 
Abychom takovým situacím předešli, je dob-
ré nastavit si doma harmonogram, seznámit 
rodinu s novými pravidly a trvat na tom, aby 
je každý z členů dodržoval. Můžete si vyznačit 
během pracovní doby určitý signál, dávající 
najevo, kdy za vámi můžou přijít, a kdy mají 
počkat např. zavřené a otevřené dveře, nebo 
nalepený barevný papírek na vašem note-
booku. Neméně důležitá je i celková duševní 
hygiena, zdravý životní styl, pravidelný pitný 
režim a dostatek kvalitního spánku. I takové-
to maličkosti vám můžou pomoci k  lepšímu 
psychickému zdraví. Snažte se také neskrývat 
vaše emoce. Všichni jste ve stejné situaci. Děti 
nemůžou do školy, vy nemůžete do práce 
a nevíte, kdy tento stav skončí. Mezi členy do-
mácnosti se může objevit i tzv. ponorková ne-

moc. Vznikají zbytečné konfl ikty nebo hádky. 
Snažte se nevyhrocovat zbytečně své emoce. 
Dejte si čas, situaci vstřebejte, promyslete ji, 
a  až poté přejděte k  jejímu řešení. Komuni-
kujte se svými blízkými, naslouchejte jim a ne-
přenášejte negativní emoce na své děti. Jste 
jedna rodina, měli byste táhnout všichni za je-
den provaz. Důležité je i zaměřovat se v tomto 
emočně nabitém období na to hezké. Naučte 
se vnímat ty pozitivní maličkosti každého dne, 
i kdyby to měla být jedna jediná věc, co vás 
během toho dne potěšila. Posilujte emoce 
mezi sebou navzájem, nezapomeňte sdílet 
vzájemně ty hezké momenty, ale naučte se 
najít i čas jen sami pro sebe a relaxovat. To se 
týká i  práce, prokládejte ji relaxem, může to 
být ve formě pouhého protažení se, obyčejné-
ho dechového cvičení či dobré kávy. Rad, jak 
úspěšně zvládnout home offi  ce je spousty, ale 
jelikož se každý lišíme, je potřeba si vyzkoušet, 
co z  toho nám bude sedět nejlépe. Pokud 
pociťujeme, že ani výše zmíněná pravidla ne-
pomáhají, a danou situaci nezvládáme, není 
žádnou ostudou vyhledat pomoc odborníka. 
Je naše odpovědnost hýčkat si svoje duševní 
zdraví, uvědomit si, kdy už ta míra překročila 
pomyslnou mez a postarat se o sebe.  

PhDr. Michaela Miechová, 
Psycholožka a majitelka poradny Mojra.cz

www.mojra.cz
Pokud řešíte podobný, nebo jiný pro-

blém, můžete si objednat konzultaci 

na www.mojra.cz. Použijte slevový kód 

„NIVNICE“ a  získáte slevu 10 % z  ceny 

objednávky.
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Šaranov a příroda v Nivnici  
Asi jen málokterý Nivničan nezná Šaranov. Vždyť se podle něj jme-
nuje i zdejší myslivecké sdružení, nachází se zde odchovna bažantů, 
vysílač či umělecky vyřezávané posezení pod velkým topolem. Rád 
bych však čtenáře seznámil s málo známou, avšak vzácnou přírodou 
téhle lokality, za jejíž zachování vděčíme právě nivnickým mysliv-
cům. A také s prací a vizemi nás, nadšenců, kteří usilují o její rozvoj 
a zachování. Začnu však přiblížením velké jedinečnosti nivnické pří-
rody, kterou si málokdo uvědomuje.

Výjimečnost přírody v Nivnici 
Roku 2012 byla publikována novozélandská studie1 o  místech na 
Zemi s  nejvyšší rozmanitostí rostlinných druhů, kde bělokarpatské 
louky „vyhrály“ hned v pěti z osmnácti kategorií podle plochy! Aby-
chom si uvědomili mimořádnost tohoto zjištění, tak tropický deštný 
prales, který je proslulý množstvím druhů, se tady umístil na prvním 
místě jen v jedné kategorii (1 hektar).
Bělokarpatskou přírodou je i příroda Nivnice a málo kdo ví, že ještě 
před sedmdesáti lety byla zřejmě i jejím nejvýznamnějším centrem. 
Konkrétně do doby, než byly rozorány rozlehlé orchidejové louky 
v Královech (423, 145), Lipinách (–, 165) a na Černé hoře (310, 120)2.  
Řada dalších menších luk zarostla křovím nebo lesem, byla poničena 
hnojením, případně se druhy z krajiny celkově vytratily v důsledku 
prudkého přerodu zemědělství, současně se zánikem travních mezí, 
kterými se druhy šířily. Není však třeba házet fl intu do žita. Stále na 
katastru Nivnice najdeme mnoho vzácných druhů rostlin - kriticky 
ohrožených 4 až 8, silně ohrožených dokonce 11 až 153. Jen málokte-
rá obec v ČR se může pochlubit takovými počty. V Nivnici byl navíc 
popsán i nový druh orchideje – kruštík moravský4!

Významné lokality
Na počet druhů nejbohatším koutem naší obce je okolí Lipin. Na je-
diném místě v Česku zde roste smldník kmínolistý a západní okraje 
lipinského lesa jsou na jaře plné orchidejí. 
Nivnickou nejzachovalejší, avšak v poslední době i nejohroženější lo-
kalitou je lesopark u kaple. Vyskytuje se zde až 34 rostlin řazených 
do některé kategorie ohrožení. Poměrně dobře se zde zatím daří 

podkovce chocholaté, jejíž po-
čet lokalit se v celém státě po-
hybuje jen okolo pěti. V červnu 
2014 jste tady při procházkách 
ke kapličce mohli spatřit kvést 
i tořič včelonosný – snad nej-
krásnější českou orchidej. Pro-
fesor Chytrý zde našel rovněž 
mateřídoušku vejčitou kraň-
skou, kterou se už v  posled-
ních letech nedaří potvrdit. 
Zůstala tak v  celém Česku 
růst už jen na jediné lokalitě 
na Olomoucku, na Sloven-
sku je též jen jedna lokalita 
výskytu. 
Přírodu lesoparku ohrožu-

je mulčování. Na všech lou-
kách sečených mulčovací 

sekačkou platí úplně stejná zákoni-
tost – rostlinné druhy se pozvolna 
vytrácejí a  živočišné druhy takřka 
okamžitě. Rostlinstvu vadí pozůs-
talá rozmělněná travní hmota, kte-
rá zpřístupňuje živiny nevhodným 
rostlinám, drží přílišnou vlhkost 
a překrývá holé kousky půdy po-
třebné ke klíčení. Důsledkem je 
postupný rozvoj mechů. Mech 
pak slabší druhy rostlin „zadusí“. 
Dále dochází k rozvoj agresivních 
travin – zejména třtiny křovištní. 
Třtina utváří bujné porosty, kde 
se konkurenčně slabé druhy, 
často ty nejvzácnější, nedoká-
žou prosadit. U  rostlin jde tedy 
o  zhoubu pomalou, ale jistou. Naproti tomu pro živočichy je mul-
čování zhouba okamžitá. Jelikož se celá posečená masa trávy ihned 
drtí, drtí se i všechno, co v ní žije. Pokud se takto poseče celá plocha 
na jeden zátah, může být pro řadu vzácných živočišných druhů tako-
véto první sečení zároveň sečením posledním. Proto už na lokalitě 
nepotkáme tolik vzácné dva motýly - modráska bahenního a očko-
vaného, na které ještě donedávna upozorňovala i informační cedule 
umístěná pod rozhlednou. 
Příroda bělokarpatského předhůří, tedy i  okolí Nivnice, byla vždy 
dosti odlišná od přírody přilehlých hor. Jednak zde pravděpodobně 
nikdy nebyl souvislý les, druhá byly zdejší louky typické výskytem ka-
vylů, což jsou velmi estetické trávy a nejznámější symboly stepí. Pro-
tože se tahle část Bílých Karpat rozprostírá z velké části na úrodných 
černozemích, v minulosti utrpěla ze všech nejvíce. Plochy černozemí 
byly totiž žádoucí spíše jako pole než louky, a tak byla většina z nich 
v  padesátých letech převedena na ornou půdu, případně zarostly 
křovinami v důsledku nevyužívání. Na zbylých loukách došlo k výraz-
nému snížení počtu druhů důsledkem hnojení, ať už záměrně kvůli 
zvýšení produkce sena, nebo nepřímo splachem z polí.
Pokud bychom chtěli některou typickou z těchto zajímavých luk ob-
novovat, je snad nejvhodnějším adeptem Šaranov. V jeho případě je 
ale příhodnější mluvit spíše o rozvoji než obnově. Vzácné rostlinstvo 
této lokality totiž tak výrazně nevymizelo a je na tom podobně jako 
západní okraje Lipin či lesopark u kaple, alespoň co do počtu druhů. 
Vděčíme za to především nivnickým myslivcům, kteří udržují křoviny 
Šaranova částečně průchozí a plné větších či menších světlinek, jis-
tě i s ohledem na potřeby zvěře. Radost je třeba pohledět na krásný 
a velmi užitečný hořec křížatý, který je i zvláště chráněný a v Česku 
silně ohrožený. Kladou na něj vajíčka vzácné formy vzácných mod-
rásků hořcových. Housenky vyžírají semeníky a květy hořce křížatého 
a poté padají na zem, kde chemicky oklamou mravence rodu Myr-
mica a ti se o housenky začnou starat v přesvědčení, že to jsou jejich 
vlastní larvy.

Šaranov a práce na jeho obnově 
Roku 1929 vedl prof. Podpěra mezinárodní exkurzi po bělokarpatské 
přírodě v Nivnici. Na zdejší jedinečné louky se tehdy přijeli podívat 
vědci až z Austrálie, USA, SSSR, Velké Británie a Rumunska. Zachyce-
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ni jsou i na deseti dochovaných a popsaných fotografi ích5, převážně 
z Černé hory, pod níž spadá i Šaranov.
Černá hora vytváří trojmezí katastrů, kde na každé straně je nějaký 
částečně zachovalý a hodnotný biotop. V Brodě jsou to Ďulkovy, ve 
Vlčnově Vlčnovský háj včetně okrajů, v Nivnici Šaranov. Dříve byla ta-
hle biocentra plošně větší a propojena travními mezemi. Tyhle meze 
se bohužel nedochovaly, jejich význam coby krajinných cév však čás-
tečně nahrazují okraje lesů, stromořadí a větrolamy. 
Pokud chceme jakoukoliv lokalitu chránit, je poměrně důležité, aby 
nebyla izolovaná. Úsilí vložené do záchrany izolovaných lokalit totiž 
přichází časem vniveč, jelikož populace většiny takto osamocených 
druhů se postupně geneticky znehodnocují (představte si to jako 
několikanásobný incest). Vlivem genetického ochuzení jsou rostliny 
méně odolné proti jakýmkoliv nepřízním (počasí, nevhodná údržba), 
které je pak snadno skolí. Noví jedinci se však nemají na lokalitu už 
kudy dostat. 
Šaranov naštěstí izolovanou lokalitou není. Několik vzácných lučních 
druhů s ním komunikuje skrze okraje lesa, prostřednictvím nedale-
kých hájů nad Topolovem či skrze větrolam tvořící hranici Nivnice 
a Uh. Brodu. Lepší spojení Šaranova s hodnotnou lokalitou Ďulkovy 
snad brzy zprostředkují letos vysázená stromořadí na brodské straně. 
Problém izolovanosti tak trápí Šaranov mnohem méně, než většinu 
plochy předhůřích Bílých Karpat. O to větší smysl má jeho záchrana!
Na podzim 2020 nám dal nivnický pan starosta svolení pro zásah 
v Šaranově. Začalo se odstraňováním křoví motorovou pilou a seky-
rou, obnoveno bylo kosení (křovinořezem) včetně shrabání. Do kon-
ce ledna proběhlo asi devět, většinou celodenních, dobrovolných 
brigád. Dvakrát jsem byl pracovat sám a na poslední závěrečné bri-
gádě nás bylo pět Hradčovjanů. Pomoc se Šaranovu dostala i od mojí 
rodiny z Nivnice a od kamaráda Martina z Hradiště. Propojky uvnitř 
křoví v Šaranově mezitím nezávisle na nás vysekli nivničtí myslivci.
Protože Šaranov není útočištěm jenom vzácné přírody, ale i zvěře, je 
dobré a důležité brát ohledy také na ni. Křoví totiž zvěři poskytuje 
ochranu před predátory a vytváří místo nerušeného klidu a odpo-
činku. Našim cílem je pečovat o Šaranov tak, aby i tyto jeho funkce 
zůstaly v dostatečné míře zachovány. Hradba z křoví ostatně chrání 
i vzácné rostliny, protože zabraňuje průniku hnojiv z polí. Stejně jako 

z  hlediska mysliveckého, tak 
i kvůli druhové rozmanitosti, by 
nebylo žádoucí celou lokalitu 
vyklučit. Naše vize Šaranova 
má připomínat pestrou mo-
zaiku vzájemně propojených 
větších a  menších světlinek, 
hustějšího a řidšího křoví, včet-
ně malých lesnatých částí se 
statnými stromy. Takováto leso-
step nejvíce vyhovuje kytkám 
i  hmyzu, zvěři pak poskytuje 
rozmanité možnosti úkrytu. Vě-
říme, že podoba, jakou bychom 
rádi Šaranovu vtiskli, bude ku prospěchu vzácné biotě i myslivosti. 
Úsilí naše a mysliveckého sdružení tak může společně směřovat ke 
stejnému cíli. Rádi bychom proto naše zásahy s pány myslivci konzul-
tovali a dali vzniknout společně prospěšné spolupráci. 

Kdo jsme?
Nespadáme pod žádnou organizaci, jsme skupina nadšenců, kteří si 
říkají Fénix a usilujeme o údržbu nejcennějších kousků přírody v na-
šem jedinečném a milovaném Slovácku. Kouzlo a velká výjimečnost 
naší přírody je těsně spjata s tradicemi v této nádherné kulturní kra-
jině. „Naša příroda je naša tradica“! Dnes máme výhodu technické-
ho pokroku, a tak zvládáme udržovat více lokalit. Staráme se ještě 
o sedm podobně velkých jako je Šaranov a několik menších. Dopo-
sud jsme všechno dělali dobrovolně, nebráníme se však dotacím, 
které si plánujeme vyžádat pro údržbu některých lokalit. Pokud nám 
chcete jakkoliv pomoci, nejlépe tím, že s námi navštívíte Šaranov, bu-
deme velmi rádi. Sledovat a kontaktovat nás můžete na facebooko-

vé stránce zvané „Slovácký Fénix“. 

Co se týká mě, do devíti let jsem bydlel v Nivnici těsně pod lesopar-
kem a často si tam chodil hrát. Nádherná příroda plná barevných 
květů a motýlů, kterou jsem měl hned za prahem dveří, mě možná 
zásadně ovlivnila. Je mi 25 let a botanika je mým největším koníč-
kem. 
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1) J. B. Wilson et al; 23. vydáním časopisu Journal of Vegetation Science (2012): Plant species richness: the world records. V usilovné snaze pokořit bělokarpatská prvenství 
se to po roce 2012 u dvou z pěti rekordů o jeden druh povedlo na loukách „bělokarpatského typu“ v Rumunsku a na západní Ukrajině.
2) V závorce je první uveden celkový počet druhů cévnatých rostlin zjištěných na lokalitě z období 1887-1955 (před kolektivizací v Nivnici), druhé číslo udává kolik druhů 
cévnatých rostlin by z tohoto počtu bylo dnes (podle červeného seznamu 2012) klasifi kováno v některé z kategorií ohrožení. Dnes je botanicky druhově nejbohatší 
lokalitou ČR Velká Kotlina v Jeseníkách a Čertoryje v Bílých Karpatech. Různé zdroje a autoři mluví o různém celkovém počtu druhů v rozmezí 350-515, z nichž u Velké 
Kotliny je 117 kategorizováno nějakým stupněm ohrožení.
3) čísla udávají počty druhů zaznamenaných na nivnickém katastru v období 1992-2020. Navzdory tomu, že některým druhům se daří stejně nebo dokonce lépe (vzácné 
polní plevele), je celkovým trendem stále úbytek druhů. Některé nejvzácnější druhy se objevují v malých počtech nepravidelně, proto jsou čísla psána v rozmezí – menší 
číslo však značí, kolik druhů příslušné kategorie ohrožení můžeme na nivnickém katastru najít zatím každý rok.
4) kruštík moravský popsal jako nový druh rostliny roku 2004 amatérský botanik P. Batoušek (který mimo jiné v devadesátých letech prováděl mapování Šaranova) na 
základě nálezů ze Zdounek, Hradčovic a Nivnice – Topolova. Předtím se myslelo, že se jedná o příbuzný kruštík Nordenových. 
5) Diapozitivy z této expedice jsou majetkem ÚBZ PřF Masarykovy univerzity. Pořídil a popsal je prof. Podpěra. Vyvolání je složité a pokouším se jej, zatím neúspěšně, domluvit.

pět Hradčovjanů na závěrečné pět Hradčovjanů na závěrečné 
brigádě v Šaranově 30.1.2021brigádě v Šaranově 30.1.2021

dolní Šaranov a panorama Nivnicedolní Šaranov a panorama Nivnice
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Nivničtí „magoři“ – v dobrém smyslu slova  
Před nedávnem jsem na sociální síti zveřejnil toto oznámení:
Rád bych připravil článek do Nivnických novin s titulkem Nivnič-
tí magoři – v dobrém smyslu slova. Patříte mezi ně? Máte v okolí 
přátele, kamarády, známé, kteří vykonávají nezvyklé činnosti? 
Sportovce, běžce, cyklisty, otužilce, umělce, stavitele, vynálezce, 
sběratele a  jiné nadšence, blázny, odvážlivce činící zajímavé vý-
kony?
Proč se nepřiznat k  činnostem, kde utváříme svoji karmu, co 
nás nabíjí, kde čerpáme energii, kde čistíme hlavy, kde meditu-
jeme atd. Proč nemotivovat ostatní k těmto aktivitám, fyzickým 
nebo duchovním, někdy třeba trochu šíleným, ale pro všechny 
takto „postižené“ krásným a  osvobozujícím? A  že jich máme 
v Nivnici, díky za ně a fandím jim.
No, to jsem si nadrobil... Nebyla to taková lavina, jakou jsem si 
myslel, že bude, ale jsem trochu bezradný, jak nakonec uchopit 
tento příspěvek.
Pro někoho je i  maličkost ohromný výkon a  sebepřekoná-
ní a  pro jiného denní extrémní činnost téměř všední a  rutin-

ní. Většinu těchto nadšenců 
znám osobně a  mám k  nim 
obdiv. Ze zpráv a  obdržených 
informací ale zjišťuji, že jsem 
o  spoustě nadšenců nevěděl. 
Holt, jsem už přece jenom jiný 
ročník, takže všechny ty mladé 
neznám.  
Kdo očekává velký seznam 
jmen, ten se mýlí. Jména ne-
dám, nechci na nikoho zapo-
menout, ale pár jmen přesto zveřejním. 
Největší krajíc z tohoto koláče by ukrojili sportovci – běžci, tu-
risté, hůlkaři, cyklisté, lyžaři, běžkaři, skejťáci, workauťáci, fit-
nesáci, horolezci a  nemohu nevzpomenout úspěšné ženy ve 
fittnes a gymnastice nebo naše úspěšné zápasníky.
V  poslední době sílí skupina vyznávající zdravý životní styl 
a získávání imunity otužováním či jinými způsoby.  Uznání pa-
tří nejen těm, kteří vydrží ve vysekaném ledu a  ledové vodě 
rybníka několik desítek minut, ale patří všem, kteří se třeba jen 
občas vyválí ve sněhu nebo tráví chvíle pod ledovou sprchou.
Máme v obci i Spartany vyznávající náročné, až extrémní pře-
kážkové běhy. Máme tu úspěšné dobrovolné i  profesionální 
hasiče, turisty a  spáče v  mraze a  sněhu, běžce a  běžkyně vy-
znávající extrémní běhy, triatlonisty zvládající denní dávky 
plavání, běhu a kola. Taky nivničtí střelci léta sbírající úspěchy 
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a vlastně i naše ženy cvičenky stojí za obdiv svojí 
vitalitou a nadšením pro pohyb.
Z  jiného soudku a  za obdiv stojí i  nadšenci 
z  oboru kultury a  udržování tradic. Čas věno-
vaný dětem, mládeži, muzice, tanci, vždyť to je 
taky naplňující činnost nejen sebe samého, ale 
tihle nadšenci obětující a  věnující čas druhým 
je s  bonusem, kterým dělají i  radost druhým. 
K nim patří i naši amatérští řezbáři i malíři - ma-
lířky a nelze vynechat i cestovatele - 72 navští-
vených zemí už stojí taky za obdiv a  bude asi 
nivnickým rekordem.
Máme tu i  borce, kteří mají za sebou Mount 
Blanc, Grossglockner, Elbrus, Kilimandžáro, od-
běhnuté maratony a ultramaratony.
Ale slíbil jsem i  jména, tak začnu těmi nejstar-
šími. Nezlomným celoživotním sportovcem 
tělem i duší je určitě „Toneček“ Antoním Skyba 
- v 70-ti letech skočil padákem, v 80-ti se pro-
letěl balonem, je stále ve formě a  přejme mu 
dlouhé zdraví. 
Nemohu vynechat „Stenlyho“ Stanislava To-
mance. Málokdo ví, že mimo celoživotního 
koníčku country muziky týdně naběhá desít-
ky kilometrů přesto, že má 70-tku za sebou. 
Dalším sportovně hodně postiženým je „Plšek“ 
Josef Slezák, který denně, v každém počasí! na-
jezdí 100 a  více kilometrů a  vím, že doma má 
na 200 pohárů z cyklistických závodů z repub-
likových mistrovství, mistrovství Evropy i mist-
rovství světa.
Uznání zasluhuje i Martin Botek, který statečně 
po úraze na vozíku, a někdy bez něj, překonává 
sám sebe a věřte, že pro něj je Nivnická rozhled-
na jako pro jiné osmitisícovka a dal to. 
Nechtěl jsem v  tomto článku nikoho vyzvedá-
vat, každý máme jiné hranice a  možnosti, ale 
nedá mi to. Největším magorem si dovoluji jme-
novat Jirku Čapku, nelze ani vypsat, co vše tento 
nezmar už dokázal a zůstává stále k horám po-
korný, osobně skromný a pro nás ostatní hodně 
motivující.
Co z  toho všeho si můžeme vzít? Mně osobně 
dělá radost, vidím-li sportovat naši mládež. Taky 
mi dělá radost, potkávám-li okolo Nivnice spo-
luobčany s  hůlkami nebo i  bez, běžce mladší 
i starší, cyklisty, bruslaře a jsem rád, že naše cyk-
lostezky a sportoviště jsou využívány. Motivace 
je cílem tohoto příspěvku, dělejte, co máte rádi, 
dělejte, co vás uspokojuje, klaďte si drobné cíle, 
krok po kroku kráčejte dále a věřte, že pocítíte 
uspokojení těla i ducha. Přeji Vám všem hlavně 
zdraví, úsměv a splněné cíle.                    

Miroslav Vykydal – starosta 
(taky trochu magor) 
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Jistě většina z nás ví, že autorem našeho 
obecního znaku, vlajky a praporu je mistr 
plk. v. v. Jiří Louda, dr. h. c. 
21. dubna 1994 krátce po 11:00 hodině byl 
návrh znaku a praporu přijat všemi hlasy 
heraldické komise v  našem parlamentu 
bez jediné připomínky. Ovšem o  13 let 
později, díky iniciativě a  velké trpělivosti 
paní J. Gregůrkové (místostarostka obce) 
se zadařila revokace obecní vlajky. Tuto 
novou podobu opět navrhl a obhájil mistr 
Jiří Louda. (články o obecních symbolech: 
NN srpen 1992, NN 4/1994, NN 1/2017)
Více o  životě a  díle světově uznávaného 
heraldika Jiřího Loudy přinášíme v článku 
Stanislava Vaňka:  

V  loňském roce uplynulo sto let od na-
rození Jiřího Loudy – účastníka odboje 
v době II. světové války, ale především he-
raldika světového významu – člena Britské 
heraldické společnosti v  Londýně, Fran-
couzské heraldické společnosti v  Paříži 
a  Mezinárodní heraldické akademie v  Že-
nevě. Rodák z  Kutné Hory byl výtvarným 
talentem nadán od mládí a  heraldika se 
stala jeho osudem od počátku 40. let 20. 
století. V době válečného pobytu ve Velké 
Británii se pro Jiřího Loudu stala důležitou 
návštěva kaple sv. Jiří na hradě Windsor 
u  Londýna, kde poprvé spatřil erby rytířů 
Podvazkového řádu. Začal se o ně více za-
jímat a  vytýčil si smělý cíl – veškeré erby 
tohoto rytířského řádu nakreslit do uce-
leného souboru. Ke splnění jeho záměru 

Výtvarný odkaz heraldika Jiřího Loudy 

 je kompletní
však nevedla přímá cesta. Po roce 1948 byl 
Jiří Louda určitou dobu politicky perzekuo-
ván, přesto získal zaměstnání ve Státní vě-
decké knihovně v Olomouci a obyvatelem 
hanácké metropole zůstal natrvalo.   
Erby rytířů Podvazkového řádu se jeho 
dlouhým životem „vinuly“ jako pomyslná 
červená nit. Během úsilí o jejich výtvarné 
ztvárnění bylo Jiřímu Loudovi souzeno 
postupovat často oklikami. Značnou část 
jeho profesního života totiž zaujímala pu-
blikační činnost spojená s  propagací he-
raldiky a  mnoho času, úsilí a  výtvarného 
talentu věnoval návrhům i tvorbě zejmé-
na městských znaků Čech, Moravy a Slez-
ska. Od vytčeného cíle neustoupil ani po 
roce 1989, kdy jej dlouhodobě zaměstná-
valy návrhy a  výtvarné realizace nových 
státních symbolů Československa a  po-
sléze České republiky či práce v podvýbo-
ru pro heraldiku a  vexilologii Poslanecké 
sněmovny ČR. Erby rytířů Podvazkového 
řádu nikdy nepustil ze zřetele. Pokud jeho 
zdravotní stav dovoloval, nakreslených 
erbů přibývalo až do roku 2011. V posled-
ních čtyřech letech života již pouze mohl 
přehlédnout svoje dílo a sobě stanovený 
cíl považovat za dosažený, neboť veške-
ré erby rytířů Podvazkového řádu z  let 
1348 – 2011 nakreslil. Jiřímu Loudovi ne-
bylo bohužel souzeno spatřit tyto kresby 
v knižní podobě. Pět let po jeho úmrtí se 
však situace změnila. V  loňském před-
vánočním čase byla vydána dvojjazyčná 
publikace s názvem Coats of Arms of the 
Knights of the Order of the Garter / Erby 
rytířů Podvazkového řádu.
Editoři publikace PhDr. Karel Müller, Mgr. 
Michal V. Šimůnek a PhDr. Karel Podolský 
stáli, vzhledem k velkému rozsahu Loudo-
vy pozůstalosti, před nelehkým úkolem. 
Obsah knihy vypovídá o  jejich odborné 
erudici a  realisticky zvolené koncepci. 
Celkové rozvržení poměru textové a  ob-
razové matérie symbolizuje prolínání 
dvou poloh Loudovy osobnosti. Vizuální 
podoba publikace tak v poměrně rozsáh-
lých a  odborně kompaktních kapitolách 
nepravidelně vložených mezi jednotlivé 
erbovní soubory popisuje soukromý ži-

Zikmund Lucemburský (1368 – 1437), 

císař římský, král český a uherský

Rudolf II. (1552 – 1612), 

císař římský, král český a uherský

vot Jiřího Loudy souběžně se prolínající 
s výtvarnou i publicistickou tvorbou a pl-
něním životního cíle, který si jako mladý 
muž vytýčil.
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Největší prostor v knize zaujímá více než 
tisíc erbů rytířů Podvazkového řádu - zá-
sluhou autorova výtvarného projevu je 
každá kresba osobitým uměleckým dílem. 
Jednotlivé soubory jsou ohraničeny léty 
vlády anglických panovníků a  panovnic 
– Eduardem III. (králem od roku 1327), za-
kladatelem a 1. suverénem (1348 – 1377) 
Podvazkového řádu počínaje, po Alžbětu 
II. a zároveň 30. suveréna (1952 –) Podvaz-
kového řádu. Kresby a  jejich textový do-
provod jsou publikovány dle původního 
Loudova záměru. Vizuálně jednotné sou-
bory nejprve obsahují podkladově barev-
ně odlišený textový medailon s vyobraze-
ním erbu příslušného řádového suveréna 
a poté následuje chronologicky datovaný 
a  číslovaný přehled erbů osob přijatých 
do Podvazkového řádu v  období jeho 
vlády. Počínaje erbem č. 814 však dochází 
k  statistickému zkreslení – důvody proč 
jsou některé erby označeny neposloup-
ným číslem doplněným písmenem, které 
je jinak vidět pouze u erbů suverénů řádu 
v  textových medailonech, jsou uvedeny 
v ediční poznámce knihy.                   
Mezi erby rytířů Podvazkového řádu lze 
vidět deset takových, které náleží nosi-
telům spjatých se zeměmi Koruny české. 
Zajímavé je také porovnání (byť je zřejmé, 
že jednotliví suveréni řádu vládli v odlišně 
dlouhém čase) počtu přijatých řádových 
členů. Nejvíce (133) jich bylo v době vlády 
královny Viktorie, která byla 25. suveré-
nem řádu (1837 – 1901). Naopak během 
krátkého panování Eduarda V. - 7. suveré-
na řádu (1483) a Eduarda VIII. - 28. suve-
réna řádu (1936) se novým členem nestal 
nikdo. Širší veřejnosti známý panovník Ri-
chard III. – 8. suverén řádu (1483 – 1485) 
touto poctou nehýřil (7), obdobně proslu-
lý Jindřich VIII. – 10. suverén řádu (1509 
– 1547) byl v tomto směru aktivnější (53), 
jeho dcera Alžběta I. – 13. suverén řádu 
(1558 -1603) přijala totožný počet osob 
(53) a její jmenovkyně Alžběta II. – 30. su-
verén řádu (1952 -) obsadila v  pomyslné 
tabulce druhé místo (zatím 109 – publika-
ce obsahuje erby 98 řádových členů z to-
hoto počtu - jména přijatých osob v  le-
tech 2011 – 2020 jsou v  textu knihy pro 
doplnění uvedena).
Jiří Louda byl jako heraldik uznáván i v ko-
lébce této pomocné vědy historické, kte-
rou byla a  je Velká Británie. Předmluvu 
knihy napsal Charles, princ z Walesu - bu-
doucí anglický král a 31. suverén Podvaz-
kového řádu. Její vydání je mimořádný 

projekt, který významem přesahuje hra-
nice České republiky. Přijetí u  odborné 
veřejnosti již nyní naznačují hlasy uděle-
né v Anketě o knihu roku 2020. Po četbě 
knihy Coats of Arms of the Knights of the 
Order of the Garter / Erby rytířů Podvaz-
kového řádu je nutné vyslovit respekt 
vydavatelům a  poděkovat všem, kteří 
na vydání publikace finančně přispě-
li. Vizuální podoba Loudových kreseb 
erbů rytířů Podvazkového řádu dokládá 
oprávněnost citátu anglického heraldika 

Anthony Wagnera: Heraldika je těsnopis 
historie.
Jiří Louda: Coats of Arms of the Knights 
of the Order of the Garter / Erby rytířů 
Podvazkového řádu – editoři: PhDr. Ka-
rel Müller, Mgr. Michal V. Šimůnek, PhDr. 
Karel Podolský, ISBN: 978-80-244-5621-8 
(Univerzita Palackého), 978-80-88384-
02-1 (Vlastivědné muzeum), 688 str., 1. 
vyd. – Vydavatelství Univerzity Palacké-
ho a  Vlastivědné muzeum v  Olomouci 
v roce 2020  
                     

Margaret Thatcherová (1925 – 2013), 

předsedkyně vlády Spojeného království 

a  baronka z Kestevenu    

František Josef I. (1830 – 1916), 

císař rakouský, král český a uherský

sir Walter Paveley (1319 – 1375), 

baron Burghers

František Ferdinand d´ Este (1863-1914), 

arcivévoda rakouský a následník trůnu



Kdo z čtenářů Nivnických novin uznal před časem za 
vhodné a věnoval svou pozornost i seriálu o klukovské 
lize ve fotbale, tu jsem přibližoval po letech. Uskuteč-
nila se na jaře 1962, už pro nás školáky na závěr Měš-
ťanky, i mladší to měli tak říkajíc také za pár. Chci při-
pomenout hlavně ty nyní, co už nejsou bohužel mezi 
námi, jak je to zákonem života každého. My z Uličky 
měli dva fotbalové týmy pod názvem Slovan, prostě 
vlastenecky. Vzpomeňme předně našeho vynikající-
ho brankáře Frantu Máčalíka, který odešel na věčnost 
už závěrem století – r. 1999. Vlastně nedávno přišly 
další ztráty Uličanů: klidný obránce Jožka Stojaspal 
a střední útočník Cyrda Čech, organizátor mnohého, 
nejen co se týkalo fotbalu. Naším sousedem byl odvě-
ký rival Dukla Čupy, ale tenkrát se zmíněné klukovské 
ligy nezúčastnili. Jejich životní ztráty, to už je dříve 
zemřelý brankář Zdeněk Horneš, ale nyní je to i Staňa 
Výmola, bratr slavnějšího fotbalisty Karotka; starší byl 
všestrannější už ve škole, například v bězích a skocích. 
O nejúspěšnějším týmu Žabího rynku: oba dva týmy 
– áčko i béčko už mají pět ztrát. Je to brankář Staňa 
Hurbiš, zemřel mimo rodiště; v rodišti zemřel Kája Bar-
tek, který později hrával za dospělý tým Nivnice. Dále 
Fanuš Bradáč, skvělý útočník, doplňující fenomenální 
hráče Tondu Čupáka a Feru Bobčíka / oběma přejme 
ještě dlouhá léta! Vzpomeňme i náhradního branká-
ře Staňu Soukeníka, syna slavného otce – brankáře; 
nezapomeňme ani Mirka Smetanu / Kováře, z béčka 
Žabáků. Na řadě vzpomínání je tým Tatranu Zámostí, 
kde odešel na věčnost Jožin Hanuš, pohlavár mančaf-
tu: zemřel v Uh. Hradišti. Podohradí organizoval Vojta 
Hromčík, ale i jejich tým má dvě ztráty: Karla Chmelic-
kého a Jožku Kaňu, oba v dospělosti se taktéž uplat-
nili v reprezentaci Nivnice. Nelze zapomenout ani na 
fotbalové týmy tak říkajíc slabších výkonů, začněme 
Záhumním: jejich mluvčím byl Kája Výmola / Četník, 
když utkání s naším Slovanem se konalo na trávníku 
za Kameníkovým. Na závěr málo o  Hoštáčanech. Už 
velmi dávno je tomu, co zemřel jejich dirigent Jožin 
Bartoš / Hodinář a též Josef Bršlica / Šute, ne tak dáv-
no zemřel i  Franta Havelčík. V  těch dávných letech 
jsme měli četné vzory, a to nejen obdivovali ty z ná-
rodního týmu, ale i z místního Družstevníku Nivnice. 
Loni zemřel skvělý útočník Josef Slinták / Šula. I on 
dokazoval přesvědčivé umění, ba i krásu fotbalu, když 
na počátku 60. let hrával v  krajských soutěžích. Tolik 
v několika větách vzpomínka na naše kamarády, s ni-
miž jsme se a často bouřlivě utkávali u Trojice, na dolní 
Rajčovni, Sokolovni, Starém hřišti, ze Stodolama, mož-
ná i jinde. Předešli nás na věčnost, a proto je na místě se 
za ně i pomodlit, i když někteří asi věřit přestali. Kdo ví, 
jak to Všemohoucí bude rozlišovat, ty naše různé pro-
hřešky, případně úspěchy a nejen ve fotbale…      

 St.L.

Vzpomeňme kamarádů, kteří odešli…  

Cyril Čech

Josef Kaňa Josef Slinták

Karel Chmelický St.L. Karel Chmelický
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A Ld M Lt T Tn

74,8 3,1 11,9 -7,1 7 0,5 m/s 4,1 m/s 6,6 m/s

Počasí

Celkově spadlo 990,5 mm srážek.
Průměrná teplota roku je 10,5 °C
Nejvyšší teplota dne 32°C  byla dosažena v pondělí 10. srpna
Nejnižší teplota dne -7,1°C byla ve středu 2. prosince
Nejvíc větrno bylo v pondělí 10. února – maximální rychlost větru 4,5 m/s a náraz větru 
naměřen 8,2 m/s.
A nejdeštivější den roku byl pátek 14. srpna, kdy spadlo 40,7 mm vody.
Arktický den nebyl.
Ledový den nebyl.
Mrazových dnů bylo 64.
Poslední sníh roztál v pátek 28. února
První sníh letošní zimy spíše jen padající vločky jsme zaznamenali v neděli 29. listopadu
Letních dnů bylo 60, z toho tropických 21.
Tropická noc nebyla.
Bouřilo v Nivnici a kolem Nivnice 30x 

Počasí u nás v prosinci 2020

Max. t. Min.t. o vítr
Max. 

rychlost 
větru

Náraz
větru

Souhrnné počasí u nás za rok 2020

A Ld M Lt T Tn

68,2 0,2 9,8 -17,2 8 5 4 22 0,3 m/s 4,4 m/s 6,6 m/s

Max. t. Min.t. o vítr
Max. 

rychlost 
větru

Náraz
větru

Počasí u nás v lednu 2021  

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia (Počítáme ji ze tří čtení teplo-
měru  v 7:00, 14:00 a 21:00h. Večerní pozorování se bere do součtu 
dvakrát a výsledek se dělí čtyřmi). Průměrná měsíční teplota se počí-
tá s průměrných teplot jednotlivých dnů. Průměrná roční teplota se 
počítá z průměrných teplot jednotlivých měsíců.

Max. t. udává největší teplotu ve stupních celsia, která byla dosažena v mě-
síci

Min. t.  udává nejnižší teplotu ve stupních celsia, která byla dosažena v mě-
síci

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin teplota stále nižší než -10°C)
Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc
Ø Vítr  průměrná rychlost větru za měsíc v m/s

Max. rychlost větru 
největší rychlost v m/s, kterou vítr dosáhl během měsíce
Náraz větru 
největší náraz větru v m/s v daném měsíci

 nesouvislá sněhová pokrývka
bouřka
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Ekologická celoroční soutěž pro děti:   
Milé děti,
v letošním roce jsme pro vás připravili ekologickou soutěž. V každém čísle NN najdete úkol buď v podobě omalovánky, doplňovačky 
nebo praktického úkolu. 

I. kolo – PLASTY

1. úkol omalovánka (zaslat)

2. úkol vyrobit krmítko pro ptáčky z plastové láhve (zaslat fotku krmítka)

Soutěž bude vyhodnocena v prvním čísle NN roku 2022. Každý splněný úkol pošlete na adresu ksbeseda@seznam.cz
Úkoly můžete naskenovat nebo vyfotit a poslat je můžete všechny naráz, nebo po jednom (jak to komu vyhovuje), nezapomeňte do-
psat jméno a kontakt na vás.
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Motivační systém odpadového hospodářství 
(období od 1.10.2019 do 30.9.2020)

Statistika uplynulého období:
Zapojeno bylo celkem 86,33% domácností; Inventuru 
mělo potvrzeno 15,28% a  odpadový dotazník vyplněno 
29,93% domácností. Celkem bylo nasbíráno 53 377,75 EKO 
bodů s tím, že max počat EKO bodů na osobu byl 90,42.

Ekologické okénko 

DRUH ODPADU CELKEM V TUNÁCH PRŮMĚRNĚ KG/OSOBU  3349 obyvatel)

Barvy, laky, lepidla apod. (NO) 3,655 1,091

Biologicky rozložitelný odpad 149,220 44,557

Dřevo 120,230 35,900

Jedlý olej a tuk 1,460 0,436

Kovy 44,400 13,258

Obaly od nebezpečných látek (NO) 0,875 0,261

Objemný odpad 165,600 49,448

Oděvy 9,767 2,916

Olej a tuk (NO) 0,300 0,090

Papír a lepenka 59,628 17,805

Plasty 73,676 21,999

Pneumatiky 6,300 1,881

Sklo 52,660 15,724

Směsný komunální odpad 476,200 142,192

Stavební suť – beton, cihly, tašky apod. 1,098 0,328

Celkový počet stanovišť = 1126

Počet stanovišť Max EKO bodů

Skupina třídění 1 19 90,42

Skupina třídění 2 32 72,336

Skupina třídění 3 30 54,252

Skupina třídění 4 193 36,168

Skupina třídění 5 839 18,084

Bez skupiny třídění 13 0

A kolik jsme za období vysbírali pytlů s tříděným odpadem? Plechovky 1 258 ks, papír 4 990ks a plast s tetrapakem 17 981 ks. 

Třídění v roce 2020

Max EKO bodů
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